
از سرگیری صادرات خودروساز 
انگلیسی به آمریکا

»جگوار لندروور« پس از توقف ارســال خودرو به آمریکا به دلیل تعرفه های دونالد ترامپ، 
صادراتش را از سر گرفته است.به گزارش ایسنا، روزنامه تایمز چاپ لندن روز شنبه گزارش 
داد که اولین محموله های خودروهای این خودروساز انگلیسی به مقصد آمریکا، چهارشنبه 
گذشــته از انگلیس ارسال شدند.»جگوار لندروور« که متعلق به شرکت »تاتا موتورز« هند 
است، بلافاصله به درخواست رویترز برای اظهار نظر پاسخ نداد. این شرکت در آوریل اعلام 
کرده بود که به مدت یک ماه، ارسال خودروهای تولید انگلیس به آمریکا را متوقف خواهد 
کرد تا وضعیت کاهش هزینه تعرفه ۲۵ درصدی ترامپ بر خودروها و کامیون های ســبک 
وارداتی را که از ســوم آوریل به اجرا درآمده اســت، به دقت زیر نظر داشته باشد.ترامپ، 
پنجشنبه گذشــته اعلام کرد که از طریق یک فرمان اجرایی که شامل ترکیب اعتبارات و 
معافیت از سایر عوارض بر قطعات و مواد می شود، ضربه تعرفه های خودرو را کاهش خواهد 
داد.»آدریان هالمارک«، مدیرعامل شــرکت انگلیسی »آستون مارتین«، چهارشنبه گذشته 
اعلام کرد که هزینه های ناشــی از تعرفه های آمریکا را بین شــرکت و مشتریانش تقسیم 
خواهد کرد و موجودی خود در آمریکا را کاهش خواهد داد و در عین حال، ارسال محموله ها 
به این کشور را محدود خواهد کرد.طبق گزارش رویترز، صنعت خودروسازی انگلیس، ۲۰۰ 
هزار شغل مســتقیم ایجاد کرده است. داده های انجمن تولیدکنندگان و بازرگانان موتور ) 
SMMT ( نشان می دهد که آمریکا پس از اتحادیه اروپا، دومین واردکننده بزرگ خودروهای 

تولید انگلیس است و حدود ۲۰ درصد سهم دارد.

پــس از گذشــت نزدیک به دو دهه از آغــاز طرح تولید بیوایمپلنت در کشــور، 
معاون ســازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران از احیای این پروژه متوقف  شده 
و آغــاز فعالیت کارخانه آن خبــر داد و گفت: این طرح قرار اســت تا پایان ماه 
جاری با حضور رئیس جمهور به طور رســمی افتتاح شود.به گزارش ایسنا،  صبح 
امروز )یکشــنبه( نشســت خبری تبین برنامه های ســازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران )ایدرو( با محوریت طرح بیوایمپلنت کرمانشاه، در محل این سازمان 
برگزار شــد.حمید بازارگان- معاون توســعه صنایع پیشــرفته و پروژه های کلان 
ایدرو - در این نشســت ضمن اشــاره به سابقه شــکل گیری پروژه بیوایمپلنت، 
اظهار کرد: از ابتدای دهه ۸۰، ســازمان گســترش به صورت تخصصی برنامه ای 
مرحله ای برای توسعه فناوری های پیشرفته تدوین کرد که هدف آن تولید دانش 
و فنــاوری بود. در آن زمان، ما بر روی مراحل یک تا ٩ فرآیند توســعه فناوری، 
برنامه ریزی داشتیم و خوشبختانه سازمان توانست برنامه های درخشانی در حوزه 
توســعه صنعتی اجرا کند.وی ادامه داد: این روند باعث شد معاونت علمی ریاست 
 جمهوری شــکل بگیرد. ســازمان نیز در همین راســتا همکاری هایی با دانشگاه 
تهران آغاز کرد و پس از بررســی های تخصصی، سرمایه گذاری در تولید ایمپلنت 
را از ســال ۱۳۸۴ شــروع کرد. این فناوری امروز در اختیار پنج شــرکت بسیار 
پیشــرفته قرار گرفته است. برای توضیح ســاده تر، باید گفت که برخی از اجزای 
بدن انســان را نمی توان به راحتی بازســازی کرد و وقتی شکستگی پیش می آید، 
از پلاتین اســتفاده می شود. هدف این طرح آن است که از جنس خود استخوان 

برای جایگزینی اســتفاده شــود، هرچنــد وجود بافت زنده در اســتخوان کار را 
پیچیده می کند.این معاون توســعه صنعتی در سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران خاطرنشان کرد: در همان سال ها، رئیس جمهور وقت در مراسم مشابه سازی 
بافت استخوانی حضور یافت و از این مرکز حمایت کرد. در سال ۱۳٩۰ قراردادی 
با ترکیب ســهام ۴۰ درصدی برای ســازمان گســترش، ۴۰ درصدی برای بنیاد 
تعــاون ناجــا )با توجه به ارتباط پروژه با بافت انســانی و نیــاز به نظارت( و ۲۰ 
درصدی برای صاحب دانش فنی منعقد شد. اما پیچیدگی های این قرارداد باعث 
توقف پروژه به مدت ۱۰ ســال شــد.بازارگان تاکید کرد: با وجود خرید برخی از 
ماشین آلات، پروژه به دلیل اختلاف میان سهام داران به حالت تعلیق درآمد. اما از 
ســال ۱۴۰۱، سازمان وارد فرایند پیچیده ای برای حل اختلافات شد. سهام بنیاد 
تعاون ناجا توســط یک شرکت خصوصی خریداری شد و اکنون ۶۰ درصد سهام 
متعلق به همان شــرکت اســت و ۴۰ درصد دیگر در اختیار ایدرو قرار دارد.وی 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه ماشین آلات وارد شده و کارخانه در شهر شمس آباد 
تکمیل شــده و حدود یک ســال اســت که فعالیت خود را آغاز کرده است. در 
کرمانشــاه نیز زمین مناســب اختصاص یافته و آماده بهره برداری اســت. به نظر 
من، این تصمیم یکی از جسورانه ترین تصمیماتی بود که در سطح صنعتی کشور 
گرفته شــد و با توجه به تجربه های جهانی، پیچیدگی اجرای آن قابل توجه بود.

معاون توســعه صنایع پیشــرفته ایدرو اعلام کرد: افتتاح رسمی این پروژه ملی با 
حضور رئیس  جمهور تا پایان ماه جاری انجام خواهد شــد.  

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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اسماعیل بقائی در پیامی به بیش از ۲۰۰ نفر از عوامل رسانه ای که درد و رنج غیر قابل وصف فلسطینیان و جنایات، اشغالگری و سیاست کشتار جمعی رژیم 
اســرائیل را مســتند کردند، ادای احترام کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: روز جهانی آزادی مطبوعات یادآور 
شجاعت ها و دلیری های روزنامه نگاران، عکاسان و فیلمبردارانی است که طی دو سال گذشته برای انعکاس واقعیات جنگ غزه و افشای نسل کشی وحشیانه 
فلسطینی ها توسط رژیم اسرائیل، زندگی خود را به خطر انداختند.وی افزود:  در این روز ما به بیش از ۲۰۰ نفر از عوامل رسانه ای که درد و رنج غیر قابل وصف 
فلسطینیان و جنایات، اشغالگری و سیاست کشتار جمعی رژیم اسرائیل را مستند کردند، ادای احترام می کنیم.بقایی عنوان کرد: بسیاری از آنها قربانی کارزار 
نسل کشــی  شــدند که به دنبال افشای آن بودند. ایالات متحده و دیگر حامیان و توجیه گران جنایات رژیم اسرائیل در این جنایات فجیع همدست هستند و 

باید پاسخگو باشند.

www.sobh-eqtesad.ir

ادای احترام سخنگوی وزارت امور خارجه به راویان رسانه ای غزه

info@sobh-eqtesad.ir

در فروردین امسال

۱۴ هزار نفر وام فرزندآوری 
گرفتند، ۴۸۶ هزار نفر در صف 

ماندند

در فروردین ماه ســال جاری، ۱۴ هزار و ۱۲۴ فقره وام فرزندآوری از ســوی 
بانک ها پرداخت شــده که ارزش آن به ۱۲٩۰ میلیارد تومان می رسد و طی 
یک ماهه گذشــته بیــش از ۱۱۳ هزار نفر به صف متقاضیــان دریافت وام 
فرزندآوری اضافه شــند که با این حساب، در حال حاضر بیش از ۴۸۶ هزار 
نفر متقاضی در صف دریافت تسهیلات فرزندآوری هستند.به گزارش ایسنا، 
مطابق داده های بانک مرکزی، در یک ماهه نخست سال جاری شبکه بانکی 
کشور بالغ بر ۱۴ هزار و ۱۲۴ فقره وام فرزندآوری پرداخت کرده که ارزش آن 
به ۱۲٩۰ میلیارد تومان )۱.۲ همت( می رسد.با این حال تا پایان فروردین ماه 
۱۴۰۴ بیش از ۴۸۶ هزار نفر متقاضی در صف دریافت تسهیلات فرزندآوری 
هستند و از آخر اسفند ماه ۱۴۰۳ تا پایان فروردین ماه ۱۱۳ هزار و ۴۶۳ نفر 
به متقاضیان در صف دریافت وام فرزندآوری افزوده شــده است.۱۴ هزار نفر 
وام فرزندآوری گرفتند/ ۴۸۶ هزار نفر در صف ماندندبراساس آمار قبلی بانک 
مرکزی، در پایان اســفند ماه سال گذشته )ماه مورد گزارش قبل از گزارش 
فعلــی( ۳۷۳ هزار و ۳۸۵ نفر، تعداد متقاضیان در صف دریافت تســهیلات 
فرزند بود که این تعداد در پایان فروردین ماه سال جاری به ۴۸۶ هزار و ۸۴۸ 
نفر متقاضی در صف دریافت وام فرزندآوری رســید و این در حالی است که 
در پایان ســال ۱۴۰۳ بیش از ۵۸۸ هزار فقره تسهیلات فرزندآوری از سوی 
شبکه بانکی کشور، پرداخت شد.عملکرد کدام بانک ها بهتر بود؟مطابق این 
گزارش بانک مرکزی، از ابتدای فروردین ماه سال جاری تا پایان این ماه، بانک 
ملت با پرداخت ۳۰۷۶ فقره وام فرزندآوری به ارزش ۲۸٩.۸ میلیارد تومان، 
بانک رفاه کارگــران با پرداخت ۲۶٩٩ فقره به ارزش ۲۴۸.۴ میلیارد تومان، 
بانک قرض الحسنه مهر ایران با پرداخت ۲۰۵۴ فقره به ارزش ۱۸۳.۳ میلیارد 
تومان، بانک ملی ایران با پرداخت ۱۴۷۶ فقره به ارزش ۱۳۱ میلیارد تومان و 
بانک شهر با پرداخت ٩۰۴ فقره به ارزش ۸۱.۴ میلیارد تومان در جایگاه اول 
تا پنجم شبکه بانکی از پرداخت تسهیلات فرزندآوری، قرار گرفتند.همچنین 
در این بانک ها به ترتیب برای بانک ملی ایران ۶۵ هزار و ٩۲۵ نفر، برای بانک 
ملت ۶۴ هزار و ۷۴٩ نفر، برای بانک صادرات ۵٩ هزار و ۱۵۸ نفر، برای بانک 
سپه ۵۳ هزار و ۸۶٩ نفر و برای بانک رفاه کارگران ۵۳ هزار و ۶٩ نفر در صف 
دریافت وام فرزندآوری قرار دارند که پنج بانک پر متقاضی محسوب می شوند.

آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان

آزمون قدرت بیت کوین 
نزدیک است

بر اساس دیدگاه جدید شرکت تحلیلی »گلسنود« )Glassnode(، بیت کوین 
ممکن اســت به آزمون بزرگ قدرت بازار نزدیک شود.به گزارش ایسنا، این 
شــرکت با نزدیک شدن قیمت بیت کوین به مرز ۱۰۰ هزار دلار، به افزایش 
خطر فشار فروش از سوی دارندگان بلندمدت اشاره دارد؛ دارندگان بلندمدت 
- ســرمایه گذارانی که حداقل ۱۵۵ روز کوین های خود را دست نخورده نگه 
داشته اند - معمولا پس از رسیدن سودهای تحقق نیافته خود به یک آستانه، 
فــروش دارایی های خود را آغاز می کنند.از نظر تاریخی، این آســتانه حدود 
۳۵۰ درصد سود است که اکنون معادل قیمت کمی کمتر از ۱۰۰ هزار دلار 
بیت کوین است. »گلســنود« با توجه به قرار گرفتن بیت کوین در محدوده 
٩۰ هزار دلار، هشدار می دهد که این سطح می تواند به عنوان سطح مقاومت 
قابل توجه عمل کند، مگر اینکه شــتاب خریــد برای مقابله با موج احتمالی 
ســودگیری افزایش یابد.با این حال، داده ها نشــان می دهند که دارندگان 
بلندمدت در طول صعود اخیر بیت کوین به طور فعال در حال انباشت بوده اند. 
بیش از ۲۵۴ هزار بیت کوین از زمان پایین ترین سطح قیمت اخیر، به وضعیت 
بلندمدت رسیده اند و بسیاری از این کوین ها با قیمت هایی بالاتر از ٩۵ هزار 
دلار خریداری شده اند که نشان دهنده اعتماد در میان دارندگان بزرگ بوده و 
نشانه های کمی از فروش تاکنون، نشان داده است.سایت کریپتودنس گزارش 
کرد، با وجــود انبوهی از خریدهای اخیر در محــدوده ٩۵ هزار تا ٩۸ هزار 
دلار، برخی از ســرمایه گذاران ممکن اســت در صورت بازگشت قیمت ها به 
ســطح قیمت زمان خرید، به دنبال خروج از موقعیت های کنونی باشند. اگر 
بیت کوین بتواند بر این دیوار عرضه غلبه کند و قاطعانه از ۱۰۰ هزار دلار عبور 
کند، می تواند راه را برای دور جدیدی از کشف قیمت و ثبت رکوردهای جدید 
هموار کند.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر، ٩۸.۲ 
تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل، ۰.٩٩ درصد کمتر 
شده است. در حال حاضر، ۶۳.٩۱ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال، در اختیار 
بیت کوین است که ۰.۱۶ درصد افزایش روزانه نشان می دهد.حجم کل بازار 
ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشــته، به ۴٩.۰۱ میلیارد دلار رسید که 
۲۷.۳٩ درصد کاهش داشته است. ارزش حجم کل در امور مالی غیر متمرکز، 
در حال حاضر، ۳.۸۶ میلیارد دلار اســت که ۷.۸۷ درصد از کل حجم بازار 
ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشته بوده و حجم تمام سکه های پایدار، 
اکنون ۴۴.۴ میلیارد دلار اســت که ٩۰.۶۰ درصد از کل حجم بازار ارزهای 

دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته را تشکیل می دهد.

گزیده خبر

قالیباف: در چله دوم انقلاب بیش از پیش به علوم انسانی اسلامی 
نیاز داریم

آزاد شدن خودروهای وارداتی از قید و 
بند شورای رقابت؛ عرضه در سامانه همچنان 

پابرجاست

عقب ماندگی ایران در پروژه فشارافزایی 
گاز پارس جنوبی

طبق ابلاغ رسمی ســازمان حمایت، خودروهای وارداتی از شمول محدودیت های دستورالعمل تنظیم 
بازار شــورای رقابت خارج شــدند؛ البته این موضوع به معنای عدم الزام عرضه خودروهای وارداتی در 
ســامانه یکپارچه و عدم نظارت های قیمتی ســازمان حمایت و ارائه اختیار تــام به واردکنندگان برای 
قیمت گذاری نیســت.به گزارش ایســنا، در تصمیمی مهم برای بازار خودرو، حسین فرهیدزاده- رئیس 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان- با صدور ابلاغیه ای خطاب به انجمن خودروسازان، 
انجمن واردکنندگان خودرو و مدیران عامل ۳۶ شــرکت واردکننده خودرو، رسماً اعلام کرد که شورای 

رقابت در جلسه ۷۳۰ خود، خودروهای وارداتی را از شمول دستورالعمل تنظیم بازار .....

سرگیجه تولید جهانی از تعرفه های آمریکا

فائو: قیمت جهانی مواد غذایی بالاتر 
رفت

نایب  رئیس اتحادیه محصولات نســاجی عنوان کرد

نیاز بازار، نمایشگاه تخصصی  رشد صنعت پوشاک و 
پارچه را به سومین دوره رساند

3

3

3

3

2

3

 

معاون توسعه صنایع پیشرفته ایدرو اعلام کرد

طرح ملی بیوایمپلنت پس از یک دهه توقف به مرحله 
بهره برداری رسید
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قالیباف: در چله دوم انقلاب بیش از پیش به علوم انسانی اسلامی نیاز داریمگزیده خبر

سرلشکر سلامی: سپاه هیچ گام عقب نشینی در برابر دشمنان ندارد

عارف: باید سهم بانکداری در 
پیشرفت کشور آسیب شناسی 

شود
معاون اول رئیس جمهور گفت: 
باید آسیب شناسی شود از اینکه 
آیا شــبکه بانکی  می توانســت 
سهم بیشــتری را  برای توسعه 
و پیشرفت کشــور داشته باشد 
و نیز چه باید کــرد که اینگونه 
خبرنگار  گــزارش  بــه  شــود. 
معاون  عــارف  محمدرضا  مهر، 
مراســم  در  رئیس جمهور  اول 
گرامیداشت یکصد سالگی بانک 
ســپه، ضمن تبریک دهه کرامت، گفت: هدف حضور بنده در این مراسم تشکر 
از بانکداران عزیز کشــورمان به عنوان یک بخش کلیدی و حســاس در خدمت 
کشور و اقتصاد آن و مشارکت ر برنامه های توسعه کشور است.وی با اشاره بانک 
سپه اولین بانک ایرانی است، افزود: بانک سپه سابقه خوب و خوشنامی در میان 
مردم دارد و در تاریخ ســابقه همراه با افتخار اعتماد و سربلندی را داشته است.

عارف تاکید کرد: لازم اســت ضمن پاسداشت یک قرن تلاش بانک سپه مروری 
بر نقش شبکه بانکی کشور در برنامه های پیشرفت و توسعه کشور داشته باشیم 
و اینکه شبکه بانکی چه سهمی داشته و چه سهمی می تواند داشته باشد.معاون 
اول رئیس جمهور اظهار کرد: در این گونه نشســت ها باید آســیب شناسی شود 
از اینکه آیا شــبکه بانکی می توانست سهم بیشــتری را برای توسعه و پیشرفت 
کشور داشته باشد و نیز چه باید کرد که اینگونه شود.وی اظهار کرد: بانک سپه 
صرفاً یک رویداد تقویمی نیست، بلکه تجلی ریشه دار ثبات و نقش آفرینی نهادی 
است که در ادوار گوناگون، در کنار ملت و دولت، در مسیر رشد و اجرای اقتصاد 
کشــور ایفای مسئولیت کرده است. بانک ســپه، به عنوان نخستین بانک ایران، 
در تمــام فراز و فرودهای تاریخ معاصر نه تنها یک موسســه مالی، بلکه بازیگری 
تأثیرگذار در معادلات راهبردی اقتصاد توسعه کشور بوده است؛ موضوعی که در 
فرمایشــات کوتاه مدیرعامل محترم بانک نیز به آن اشاره شد.عارف تاکید کرد: 
واقعیت این اســت که در چهار تا پنج دهه گذشته، یعنی پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی، حضور بانک سپه در مسائل و چالش های سخت، مؤثر و چشمگیر بوده 
است. نقش بانک سپه در هشــت سال دفاع مقدس و همچنین در دهه گذشته 
در موضوعاتــی از قبیل ادغام پنج بانک بخش دفاعی، با وجود ســنگینی کار و 
مشــکلات و نگرانی ها، موفقیت آمیز و قابل توجه بوده است؛ این بانک به خوبی 
از عهده این کار برآمد؛ از یک ســو امانت داری ســپرده ها، از ســوی دیگر حفظ 
فرمت بانکداری در کشــور و همچنین رعایــت حرمت نهادهایی که این بانک ها 
به آن وابســته بودند، به درستی انجام شد.معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان 
کــرد: در دیگر بخش ها نیــز، از جمله تأمین مالی دولت در ســال های بحران، 
نقش آفرینی در اقتصاد دفاعی دوران جنگ، و حضور در پروژه های زیرســاختی، 
عملکرد بانک سپه بارز بوده است. در همین بازدید کوتاه، مشخص شد که ادغام 
موفق پنج بانک نظامی در دهه اخیر چگونه در ارزیابی ها نمود یافته است.عارف 
گفت: طبیعتاً بزرگداشت ها و ارزیابی ها متناسب با زمینه فعالیت آن نهاد صورت 
می گیرد؛ چنان که در یک نهاد سیاســی، جشن صدسالگی نشانی از دوام قدرت 
سیاســی است، در بانکی مانند سپه، این جشــن آینه ای از تاریخ اقتصاد کشور، 
مشکلات، پیشرفت ها و دستاوردهایی است که بخشی از آن مرهون شبکه بانکی 
و به طور مشخص بانک سپه است.وی ادامه داد: امروز نمی خواهیم فقط صدمین 
شــمع را برای این نهاد روشن کنیم، بلکه شــعله ای از امید، نوآوری و جسارت 
را برای قرن دوم آن بیافروزیم. ان شــاءالله در این مســیر، که مسیر تعالی بانک، 
کمک به شــبکه کشــور، و در عین حال یک اجبار تاریخی است، گام برداریم.

معــاون اول رییس جمهور تصریح کرد: هر نهادی، اعم از بانک یا هر موسســه 
دیگر، اگر بخواهد زنده بماند و مؤثر باشد، بدون نوآوری و با رویکردی کلاسیک 
و نگاه صرف به گذشــته، امکان حضورش در آینده تقریباً صفر اســت.وی گفت: 
هوشمندسازی، هوشــمندی و بهره گیری از هوش مصنوعی، شعار نیست، بلکه 
ضرورت قطعی اســت. این مفاهیم بیانگر بهره برداری از آخرین دســتاوردهای 
فناوری های پیشرفته در امور اداره کشور، توسعه و سازندگی هستند.عارف تاکید 
کرد: خدا را شــاکریم که طی برنامه های توســعه ای پس از انقلاب اســلامی، با 
توفیقات متفاوت، به این نتیجه رسیدیم که نمی توان صرفاً نظاره گر فناوری بود؛ 
چراکه این وضعیت در نهایت منجر به وابســتگی و تحمیل هزینه های ســنگین 
می شــود. در سند چشم انداز، افق روشــنی برای کشور ترسیم شده است. حتی 
اگر به اهداف آن در زمان مقرر نرســیم، آن اهداف باقی خواهند ماند. مهم ترین 
پیام ســند چشــم انداز در بخش فناوری، توجه به فناوری های پیشــرفته است.

معاون اول رییس جمهور خاطرنشــان کرد: فناوری هایی مانند نانو از آغاز مورد 
توجه بوده و جایگاه ایران در میان ۱۹ کشور اول هدف گذاری شد و به سرعت از 
آن عبــور کرد. امروز نیز، طبق فرمایش مقام معظم رهبری، باید در حوزه هوش 
مصنوعی جزو ۱۰ کشور اول جهان باشیم؛ این امر نه شعار، بلکه الزام در توسعه 
اســت؛ چراکه نمی توان با رویکردهای ۴۰ یا ۵۰ ســال قبل با شبکه های بانکی 
پیشــرفته جهان تعامل کرد. به همین دلیل، باید مســیر نوآوری و اســتفاده از 
هوشمندسازی را با تمام ملزومات آن پیش بگیریم.عارف با اشاره به فناوری های 
نوین یا نوظهور، عنوان کرد: فناوری های نوین یا نوظهور، اگر به شــکل جامع و 
با بهره گیری از تمام ابزارها دیده نشوند، برای کشورهایی مانند ما جز خسران و 
آسیب نخواهد داشــت.وی ابراز امیدواری کرد: با ظرفیت بالای علمی، پژوهشی 
و نیروی انســانی جوان و دانشــمند، اطمینان داریم که در فناوری های نوظهور، 
به ویژه در زمینه های هوش مصنوعی و کوانتوم، دســت برتر را خواهیم داشت و 
در آینده در توســعه این فناوری ها نقش آفرین خواهیم بود.عارف افزود: اکنون با 
بیش از ۲۷۸۰ شــعبه ،اگرچه آماری که به من داده شــده ۲۸۰۰ بوده است که 
این اختلاف آماری نشــان دهنده ضعف در تاریخ نگاری و دقت آماری است.  گاه 
در آمارها تفاوت هایی دیده می شــود که مردم از آن گلایه دارند؛ کاش همراه با 
آمار، تاریخ و تعریف نیز ارائه می شد. به عنوان مثال، در حوزه مخابرات نیز چنین 
اختلافاتی در تفکیک درآمدها وجود دارد، لذا اگر در آمارها اشکالی وجود دارد، 
یا به دلیل زمان ثبت آن اســت یا به خاطر تفاوت در تعریف ها. این مسائل باید 
در اصلاحات ســاختاری مدنظر قرار گیرد.وی یادآور شــد: بانک سپه، با تمرکز 
بر تأمین مالی پروژه های توســعه ای در زمینه هــای گوناگون همچون صنعتی، 
کشــاورزی و... حقیقتاً در صف اول بانک های توســعه ای کشور قرار دارد. حجم 
ســپرده ها نیز، طبق آماری که به بنده داده شــده، ۱۳۰۰ هــزار میلیارد تومان 
)همت( اســت که نشــان از وضعیت مطلوب ] این بانک[ دارد.وی بیان کرد: در 
عصر اطلاعات، صرف عدد و رقم معیار نیســت؛ بلکــه کیفیت، گذر از مراحل و 
رســیدن به هدف، اهمیت دارد. هرچند ارقام مقدمه ای برای پیشــرفت هستند. 
مأموریت شــبکه بانکی نیز در حال دگرگونی است. ما نیز باید خود را با شرایط 

روز وفق دهیم.

رئیس مجلس شــورای اســلامی گفت: در چله دوم انقلاب اسلامی، بیش از هر دورانی و 
برای سازمان دادن به زیست عمومی مردم و حکمرانی بر پایه آموزش و ارزش های دینی، 
به علوم انســانی اســلامی نیاز داریم.به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس شورای اســلامی صبح امروز )یکشنبه ۱۴ اردیبهشت ماه( در همایش بین المللی 
علوم انســانی اســلامی، اظهار کرد: در ابتدا یاد متفکر مجاهد آیت الله شهید مطهری را 
گرامی می دارم و همچنین روز معلم را به همه معلمین و اســاتید عرض تبریک و تهنیت 
دارم.وی ادامه داد: علامه شــهید مرتضی مطهری باور داشــت تحقق تمدن اســلامی به 
علومی برگرفته از جهان بینی توحیدی نیاز دارد، چون علم وقتی جهت دار می شود که در 
بســتر جهان بینی قرار گیرد. ایده بازاندیشی و بازسازی در علوم انسانی بر مبانی معارف 
اسلامی از همین نگاه سرچشمه می گیرد.جامعه اسلامی و حکومت اسلامی نیازمند علوم 
انســانی اسلامی هســتندرئیس مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: شهید مطهری با 
تیزبینی خاص خود ده ها ســال پیش به این نتیجه رســیده بود که جامعه اســلامی و 
حکومت اسلامی هر دو نیازمند علوم انسانی اسلامی هستند. بنابراین بازخوانی و بازسازی 
انتقادی علوم انســانی موجود، احیا و بازتولید علوم اسلامی و تولید علوم انسانی اسلامی 
در منظومه فکری ایشــان از لوازم تشــکیل حکومت اســلامی و جامعه اسلامی هستند.

قالیباف افزود: همه می دانیم که پیروزی انقلاب اســلامی که امر ملی را احیا کرد و مردم 
را به مرکز ثقل اداره کشور آورد، بر مبنای باورها و ایده های امام )ره( شکل گرفت. ایشان 
اســلامی شــدن نهاد علم برای رهایی از فرهنگ شــرق زدگی و غرب زدگی را بر پایه 
حاکمیت اســلام ضروری می دانســت؛ همچنان که نقش مردم را باور داشــت و مردم را 
میدان دار همه تحولات می دید.در مکتب امام )ره( اســلامی شدن و مردمی شدن به هم 
وابســته هســتندوی ادامه داد: در واقع اسلامی شدن و مردمی شدن در مکتب امام )ره( 
مثل دو شــاخه در هم پیچیده و به هم وابسته هستند. مردمی شدن مطالبه اسلام است 
و اسلامی شدن مطالبه مردم؛ هیچ کدام بدون دیگری شدنی نیست. آنچه پیوند این دو را 
تفســیر می کند و شــرح و تفصیل می دهد و به توصیه و تجویز می رســاند، علوم انسانی 
اســلامی است.رئیس مجلس شورای اســلامی اظهار کرد: به همین دلیل ما معتقدیم که 
امروز پس از گذشــت بیش از چهار دهه از پیروزی انقلاب اســلامی نخبگان و نهادهای 
علمی از دو جهت می توانند منشــأ تحول در علوم انسانی باشند؛ یکی از جهت تأثیر باور 
و پایبندی به مبانی دینی و معارف اسلامی در تغییر سرنوشت عمومی مردم و دوم نتایج 
حاصل از عملکرد چله اول انقلاب برای حرکت بر اساس آن معانی و معارف.قالیباف گفت: 
به عبارت دیگر و روان تر، این دو عنصر مهم یعنی معارف اســلام و تجربه حکمرانی باید 
به طور مســتمر مورد تحقیق و تأمل علوم انســانی قرار گیرد. علوم انسانی اسلامی فقط 
حاصل برداشــت ما از مبانی نظریه اسلام نیست، بلکه حاصل تجربه زیستی ما بر اساس 
این مبانی نیز هســت. عالم و محقق علوم انســانی اســلامی از تکرار ایده آل ها به جایی 
نمی رســد، بلکه وظیفه اصلی اش تحلیل دقیق وضعیت موجود و ارائه راهکار عینی برای 
رسیدن به وضعیت مطلوب است، برای اینکه اثر کار علمی او برای منافع عمومی ملموس 
شــود.رئیس مجلس تاکید کرد: در چله دوم انقلاب اسلامی دست کم از دو نظر بیش از 
هر زمان و دوران دیگری به علوم انســانی اسلامی نیاز داریم؛ در وهله اول برای سازمان 

دادن به زیست عمومی مردم و از سوی دیگر برای حکمرانی بر پایه آموزش و ارزش های 
دینی. هم نظام حکمرانی نیازمند فهم وضعیت و فهم مســئله هایی اســت که باید در هر 
شــرایطی برای آنها راه حل پیــدا کند و هم جامعه ما نیازمند مراجعه به علوم انســانی 
اسلامی اســت.تجربه جمعی ما منبعی برای تولید و تکثیر الگوهای علوم انسانی اسلامی 
اســتوی متذکر شد: متأسفانه در سال های گذشــته نخبگان بیشتر درگیر انکار یا اثبات 
علوم انســانی اســلامی بودند و در نتیجه بــه تولید گزاره های عقلانــی و عملیاتی برای 
شناخت و حل مسائل زندگی مردم کمتر توجه شده است، در حالی که تجربه جمعی ما 
چه موفق و چه ناموفق منبعی برای تولید و تکثیر الگوهای علوم انســانی اســلامی است.

رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: اگر علوم انسانی اسلامی، مسائل عینی جامعه 
و حکومت را به رسمیت نشناسد و در خدمت تفسیر وضعیت و حل آنها نباشد، در عمل 
مســئله ای حل نخواهد شــد و مصداق علم لاینفع خواهد بود.قالیباف در ادامه، گفت: در 
نزدیکی ۵۰ ســالگی انقلاب اسلامی قرار داریم که از یک طرف با انباشت مسائلی مواجه 
هســتیم که جامعه پیش روی نهاد علم در کشور قرار داده، اما پاسخ درخوری برای آنها 
تولید نشده اســت و از طرف دیگر نظام حکمرانی، گزینه های متنوع و مؤثری برای حل 
مســائل انباشــته خودش ندارد؛ نتیجه هر دو دل زدگی و ناکارآمدی است.وی بیان کرد: 
جامعه تا وقتی انعکاس مشکلاتش را و راه حل کارآمد برای آنها را در علوم انسانی اسلامی 
نبیند و به رســمیت نشناسد، مزایا و فواید آن را درک نمی کند، در نتیجه حاصل تلاش 
عالمان و محققان در این زمینه از پشــتوانه حمایت عمومی برخوردار نخواهد شد و رشد 
نخواهد کرد.رئیس مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: اگر موضوعی به گفتمان تبدیل 
شود، آن وقت مردم خود به مطالبه گران عمومی تحقق آن تبدیل می شوند و جامعه علمی 
هم آن را به طور تخصصی مطالبه می کند، به این ترتیب پیگیری آن برای نظام حکمرانی 
هم ضرورت دارد و هم مشروعیت پیدا می کند. اگر چنین فضایی حاکم شود، کشور را به 
ســمت اصلاح و تحول امور می بــرد، نه تخریب و عقب گرد.قالیبــاف تاکید کرد: در این 
شرایط، نظام حکمرانی ما موظف است اولاً فضا را برای تولید و رقابت ایده ها و اندیشه های 
معتبر در زمینه علوم انســانی اسلامی فراهم کند، ثانیاً خودش را با نتایج حاضر از تلاش 
و تأیید جامعه علمی علوم انســانی اسلامی وفق دهد، ثالثاً آن دسته از پژوهش های علوم 
انسانی اســلامی را که به حل مسائل عامه مردم و تعیین خیر عمومی نزدیک تر است، با 
اولویت در دســتورکار خودش قرار دهد.باید رویکردهای افراطی و تفریطی را در نگاه به 
علوم انســانی اسلامی کنار بگذاریمرئیس مجلس شورای اسلامی گفت: نه تقلید در علوم 
انسانی و نه تحقیر علوم اسلامی، هیچکدام چرخه های زندگی ایرانی و حکمرانی ایران را 
راه نمی اندازنــد. باید بــه دور از دعواهای متعصبانه ای که در شــأن نهاد علم نیســت، 
رویکردهای افراطی و تفریطی را در نگاه به علوم انســانی اسلامی کنار بگذاریم. واقعیت 
این اســت که علوم انسانی اسلامی پروژه ای شکســت خورده نیست، اما پروسه ای ناتمام 
اســت آن هم با اقتضائات خاص خودش که باید توسط صاحب نظران امانت دار به دقت 
وارســی شــود، اما به نظر می رسد زمان برای ما به ســرعت در حال سپری شدن است.

قالیباف ادامه داد: چه مردم در زندگی روزمره خود و چه نظام حکمرانی در اداره کشــور، 
هیچکدام از یافته های علوم انســانی اسلامی بی نیاز نیســتند، اما نمی توانند برای نتایج 

خاص آن همیشه منتظر بمانند یا در کلیات به سر کنند. فراتر از اینها یکی از سیاست های 
قطعی در حکمرانی کشور باید رونق دادن و دامن زدن به اصل تفکر و اندیشه ورزی باشد 
کــه پایه و مایه اصلی عقلانیت اســلامی اســت. مقام معظم رهبــری در دهه ۶۰ جمله 
معروفی دارند که می فرمایند: »حکومت اســلامی آن حکومتی اســت که مردم را به فکر 
کــردن دعوت می کند و هدایت ذهن مــردم را هم بر عهده می گیــرد.«؛ این یعنی اگر 
وضعیت فکری کشور رو به افول برود، ما به عنوان سیاستمدار و حکمران مسلمان در برابر 
آن مســئول هستیم.قالیباف تاکید کرد: البته هم رونق مهم است هم جهت، اما تا رونقی 
نباشد جهت درست هم پیدا نخواهد شد. افول تفکر و عقلانیت یک وضعیت غیر اسلامی 
اســت. سنت الهی این است که اگر جامعه از تفکر و حکومت از قوه حکم بر اساس تعقل 
خالی شــود، به انحراف و انحطاط کشیده می شود.وی یادآور شد: بنده دو سال پیش در 
همیــن مــکان و در اختتامیه چهاردهمین دوره جشــنواره فارابی عــرض کردم و البته 
همچنان معتقدم که ما در دهه ۹۰ از رونق اندیشــه ورزی وضعیت خوبی نداشتیم و حالا 
در دهــه ۱۴۰۰ با آثار و عواقب آن روبرو هســتیم.قالیباف گفــت: وقتی فکر از حرکت 
بایســتد، الگوها و گزاره های حکمرانی هم یا کم می شوند یا پوچ، در نتیجه ناکارآمدی و 
نارضایتی تولید و باز تولید می شود. نتیجه استمرار این وضعیت، ناحکمرانی یا حکمرانی 
ناشایست خواهد بود. اگر اداره کشور بر اساس علم، تعقل و خرد تعطیل شود، در بهترین 
حالت همه چیز به حال خود رها می شود تا بدون پشتوانه نظری و با عمل گرایی منفی و 
موقعیت زده اداره شــود.نباید دچار جمود و تحجر شویم، چون ما را به جهنم انحراف از 
اســلام می بردرئیس مجلس شورای اســلامی اظهار کرد: حالت بدتر این است که دچار 
جمود و تحجر شــویم که ما را به جهنم انحراف از اســلام می بــرد، در حالی که خیال 
می کنیم در صراط مســتقیم هســتیم، باید هر دو رویکرد مقلدانــه و متحجرانه را کنار 
گذاشــت، چرا که اولی اصل، امکان و ضرورت علوم انسانی اسلامی را انکار و دومی رشد 
علــم و تعقل را در جامعه ســرکوب می کنــد. تقلید و تحجر همزمــان و همان اندازه و 
حکمرانی اســلامی کارآمد را بر ما می بنــدد.وی افزود: اینکه رهبر انقلاب چند ماه پیش 
مجدداً بر احیای نهضت علمی و نرم افزاری تاکید کردند را دســت کم نگیریم. ایشــان 
ســکان هدایت کشور در مسیر اسلام و انقلاب را در دســت دارند، وقتی ایشان خیزش 
جدید علمی را پس از گذشت دو دهه مطالبه می کنند، به نظر من یعنی اینکه اولاً شتاب 
رشد علمی ما کم شده و با نیازهای ما سازگار نیست، ثانیاً جایگاه علوم انسانی در رشد و 
پیشــرفت کشــور که در این مدت مغفول بوده، باید احیا شود.قالیباف اظهار کرد: تجربه 
حکمرانی چهار دهه اخیر می تواند و باید یکی از منابع تولید دانش برای علوم انســانی و 
اسلامی باشد. البته این به معنای آن نیست که این علوم را توجیه گر عمل خود کنیم، اما 
می تــوان با دید نقادانه و خلاقانه به این تجربه ها نگاه کرد و از دل آن گزاره ها و الگوهای 
علمی پیشنهاد داد و پیش روی جامعه علمی گذاشت.تجربه چله اول انقلاب یکی از منابع 
تولید دانش انسانی و اسلامی استقالیباف اظهار کرد: تجربه چله اول انقلاب یکی از منابع 
تولید دانش انســانی و اسلامی اســت، به ویژه برای دانشگاه جامع امام حسین )ع(. نگاه 
تمدنی به گذشــته و آینده این تراکم تجربی بسیار کلیدی و حیاتی است. از طرف دیگر 
تولید، توسعه و ترویج علوم انسانی اسلامی ما با پیدا کردن نقاط مشترک با علوم انسانی 
جریان اصلی یا انتقادی گره خورده اســت.وی ادامــه داد: ما نه می خواهیم چرخ را از نو 
بســازیم و نه می توانیم از اشتراک تجربه ها و اســتفاده از دستاوردها و یافته های دیگران 
بی نیاز باشــیم، نه از یادگیری فراری هســتیم و نه می خواهیم تا ابد مقلد و شاگرد باقی 
بمانیم. یکی از آســیب های جریان تحول در علوم انسانی اسلامی در کشور ما طی حدود 
۲۰ ســال گذشته شاید همین باشــد که نتوانسته موضعی متوازن را پیدا کند و روی آن 
بایســتد. اگر نظام حکمرانی دینی کارآمد می خواهیم، باید مدیریت علم و حکمرانی علم 
را جدی بگیریم و این یکی از جاهایی است که علوم انسانی اسلامی می تواند ورود بنیادی 
و راهبردی داشــته باشــد.یکی از اولویت های ما، به روزرســانی نقشه جامع علمی کشور 
اســتقالیباف تصریح کرد: باید بدانیم کجا و چگونه می توانیم میراث علمی تمدنی خود را 
بــه کار بگیریــم و حتی با دیگــران به اشــتراک بگذاریم و کجا و چگونــه می توانیم از 
دســتاوردهای نظری و تجربی دیگران برای پیشرفت خود اســتفاده کنیم. برای همین، 
به روزرســانی نقشه جامع علمی کشــور با تاکید بر جایابی علوم انسانی اسلامی، یکی از 
اولویت های ماســت. با این کار نمی خواهیم یک ســند بالادستی دیگر روی طاقچه اتاق 
مدیران اضافه کنیم، بلکه می خواهیم برای یک نبرد تمام عیار شناختی تمدنی که همین 
امروز درگیر آن هســتیم، یک کالک عملیاتی داشــته باشیم، آن وقت مسئولیت، نقش و 
سهم خودمان را در این میدان پرخاطره، اما فرصت ساز پیدا می کنیم.وی در ادامه، تاکید 
کرد: مجلس شــورای اسلامی با بازوان قوی علمی و فکری خود یعنی نهادهایی همچون 
مرکز پژوهش های مجلس، مرکز تحقیقات اســلامی قم مجلس و مرکز اسناد و کتابخانه 
مجلس هم می تواند و هم وظیفه دارد که برای هم افزایی با نهادهای فعال در جریان تولید 
و توســعه علوم انسانی اســلامی همکاری کند؛ این شاید یکی از بهترین دریچه های حل 
مســئله و به رســمیت شناختن مسئله باشــد. ما تا قدرت تفکر علمی نداشته باشیم که 
مشــکلاتمان را تبدیل به مســئله کنیم، راه به جایی نخواهیم برد. یعنی تا مسئله را به 

رسمیت نشناسیم، راه حل آن را هم نمی توانیم پیدا کنیم.

فرمانده کل ســپاه گفت: سپاه هیچ گام عقب نشینی در برابر دشمنان ندارد و همواره رو به 
جلو حرکت می کند.به گزارش خبرنگار مهر، سرلشــکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه در 
مراسم بزرگداشت مقام معلم و هفته عقیدتی سیاسی که صبح امروز برگزار شد طی سخنانی 
اظهار داشت: سالروز شهادت عالم مجاهد فیلسوف اسلامی اسلام شناس واقعی حضرت آیت 
الله شهید مرتضی مطهری که به زیبایی توانست اندیشه های توحیدی اسلام ناب را از درون 
آیات روحبخش قرآن عظیم با مقتضیات زمان تطبیق بدهد و به ویژه در باب تعلیم و تربیت 
اندیشه های نوینی را بر اساس ارزش ها و فضایل و معارف مبین اسلام از خود به جای بگذارد، 
اندیشــه هایی که ماورای زمان حرکت می کنند و در هر عصر و دوره ای نوع و جدید به نظر 
می رســند گرانی می داریم.وی افزود: خاصیت تفکرات و اندیشه های ملهم از قرآن کهنگی 
ناپذیری اســت همانطور که آیات الهی هرگز با مرور زمان غبار کهنگی بر خود نمی گیرند و 
هر لحظه که انســان آن ها را قرائت می کند تلاوت و شــیرینی و طراوت جدیدی را در قلب 
و ذهن انسان جاری می کنند.فرمانده کل سپاه خاطرنشان کرد: اندیشه های شهید مطهری 
هم اندیشه هایی پویا، نو و فراتر از زمان هستند.وی گفت: شهید مطهری به زیبایی توانست 
اندیشــه های توحیدی اسلام ناب را از درون آیات روح بخش قرآن عظیم با مقتضیات زمان 
تطبیق بدهد، و به ویژه توانست در باب تعلیم و تربیت، اندیشه های نوینی را بر اساس ارزش ها 
و فضایل و معارف دین مبین اســلام از خود به جای بگذارد؛ اندیشــه هایی که ماورای زمان 
حرکت می کنند و در هر عصر و دوره ای نوع و جدید به نظر می رســند.فرمانده کل سپاه به 
تشــریح ویژگی ها و اهمیت این نهاد در جامعه اســلامی پرداخت و افزود: سپاه یک شجره 
طیبه است که ریشه های عمیق آن در باور و ایمان پاسداران است.وی تأکید کرد: سپاه باید 
همواره دارای ذهنی پویا، نوآور و خلاق باشــد تا بتواند تغییرات محیطی را به خوبی درک 
کند.فرمانده کل ســپاه افزود: سپاه باید توانایی رصد ژرفای تفکر دشمنان را داشته باشد و 
بــر نیات آنان احاطه پیدا کند تا بتواند قلمرو عمل دشــمن را به خوبی پیش بینی کند.وی 
خاطرنشان کرد: شناخت دشــمن تنها بر اساس ابزارهای ظاهری ممکن نیست و مومنین 

نباید در برابر چالش ها شکســت بخورند.وی با اشاره به سنت های الهی گفت: 
اگر حکمت پیروزی را بیابیم و بر ســنت ها و قواعد الهی استوار باشیم، هرگز 
جنگ را نمی بازیم.سرلشکر سلامی تأکید کرد: شکست یا پیروزی مسائلی خارج 
از قلب و ذهن انســان نیست و روح انســان با اعتماد به خداوند و ایمان قوی، 
هرگز شکســت نمی خورد.وی همچنین به هویت و حقیقت سپاه اشاره کرد و 
گفت: سپاه چیزی فراتر از جمع پاسداران است و دارای هویتی فراتر از هویت 
افراد اســت.وی تأکید کرد: سپاه هیچ گام عقب نشینی در برابر دشمنان ندارد 
و همواره رو به جلو حرکت می کند.ســردار سلامی تصریح کرد: ما با دشمنانی 
ســروکار داریم که در باطن سست هســتند، هرچند از ساختارها و تجهیزات 
مدرن برخوردارند. ما ابزارها را بر اســاس وعده الهی می سازیم، اما به آنها تکیه 
نمی کنیم.فرمانده کل ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی، تأکید کرد: دشمنان 
جمهوری اسلامی در باطن و عقیده خود سست هستند و هرچند از تجهیزات 
و ساختارهای ظاهراً مدرن و قدرتمند برخوردارند، به سرعت فرو می ریزند. وی 
افزود: این به معنای کنار گذاشــتن تفکر نیاز به ابزار قدرتمند نیست. ما همه 
ابزارها را بر اســاس وعده الهی می ســازیم، اما به آنها تکیه نمی کنیم.سرلشکر 
سلامی تصریح کرد: ابزارها تکیه گاه پیروزی نیستند، بلکه ابزارهای پیروزی ما 
به شــمار می آیند و تکیه گاه اصلی ما ایمان، باورها و فضایل است.فرمانده کل 
ســپاه همچنین به هویت عاشورایی این نهاد اشاره کرد و گفت: سپاه یک نهاد 
عاشورایی است و روح عاشورا در پیکر سپاه جاریست.وی تأکید کرد:  شادابی و 
طراوت سپاه ارتباطی به نزدیکی یا دوری از میدان خطر ندارد، بلکه پاسداران 
هرچه به میدان خطر نزدیک تر می شوند، شاداب تر می شوند. سرلشکر سلامی 
خاطرنشان کرد : این نزدیکی به میدان خطر، پاسداران را به فلسفه اصلی وجود 

خود که ایستادن در میدان جهاد و شهادت است، نزدیک تر می کند.

رئیس جمهور در آئین تجلیل از معلمان نمونه کشور گفت: در حقیقت کشور را معلمان پرورش می دهند و حاصل آن را در جامعه بهره برداری قرار 
می دهیم، آنچه معلمان پرورش می دهند در حقیقت آینده کشور است.به گزارش خبرنگار مهر، مسعود پزشکیان رئیس جمهور در آئین تجلیل از 
معلمان نمونه کشور بیان کرد: در حقیقت کشور را معلمان پرورش می دهند و حاصل آن را در جامعه بهره برداری قرار می دهیم، آنچه معلمان پرورش 
می دهند در حقیقت آینده کشور است و همواره بر این باور بودم که سرمایه انسان ها هستند و دانش آموزانی که سرمایه کشور ما هستند بسیار گران 
قیمت تر از داشته های مادی نظیر تجهیزات و کارخانه ها هستند.وی افزود: هر کدام از دانش آموزان می توانند دریایی از هنر، خلاقیت و سرمایه برای 
جامعه ما باشند. اگر می خواهیم فردایمان را بسازیم باید برای این بچه ها وقت بگذاریم، برنامه داشته و بیندیشیم که چه کاری می خواهیم برای آنها انجام دهیم.رئیس جمهور خطاب به 
معلمان اظهار کرد: شما هستید که می آموزید فردا چگونه می توانم در یک گروه کار کنم و چگونه می توانم گفتگو کنم و یا مسائل را حل کنم، برای کشورم و ایرانم بایستم و با خلاقیت تمام 
مشکلات پیش رو را حل کنم. این باور از کودکی در ذهن انسان ها شکل می گیرد که قادر خواهد بود همه مشکلات پیش رو را پیش پایش بردارد و این شما معلمان هستید که این باور را 
به کودکان منتقل می کنید.پزشکیان در بخشی از سخنانش با طرح این موضوع که برای ساخت کشور باید همه دانش آموزان را به طور یکسان در نظر گرفت، ادامه داد: باید همه کودکان را 
به طور یکسان مورد توجه قرار داد؛ نه فقط آنهایی که از ثروت برخوردارند و خانواده هایی که می توانند با هزینه های هنگفت چند صد میلیونی از آموزش های با کیفیت برخوردار کنند، ما در 

دولت باید آنهایی را مورد توجه قرار دهیم که نمی توانند از امکانات آموزشی گران قیمت استفاده کنند. همین فرزندان فردا خواهند توانست کارهایی انجام دهند که دیگران  نمی توانستند

مشاور رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب در نشست با فعالان سیاسی استان البرز، نقدپذیری را ستون فقرات دولت 
چهاردهم دانست.به گزارش خبرگزاری مهر، نورالدین آهی مشاور رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب در نشستی 
صمیمی و صریح با جمعی از فعالان سیاسی، حزبی و اجتماعی استان البرز بر لزوم شنیدن صدای کنشگران سیاسی، توجه 
به ظرفیت های اجتماعی استان، و بهره گیری از نیروهای بومی و شایسته در مدیریت استان تأکید کرد.آهی در این نشست 
با اشاره به روحیه نقدپذیر رئیس دولت چهاردهم گفت: دولت با هیچ مدیری عقد اخوت نبسته است؛ در این دولت تنها 
چیزی که اهمیت دارد، مطالبات مردم اســت. ما از نقد اســتقبال می کنیم و حتی از کسانی که با نیت دلسوزی دولت را 
نقد می کنند، قدردانی می کنیم.وی ضمن قدردانی از همراهی فعالان استان البرز در مسیر پیروزی پزشکیان در انتخابات، 

تصریح کرد: سرمایه اجتماعی این استان ارزشمند است و نباید در تصمیم گیری ها نادیده گرفته شود. همان کسانی که در سخت ترین روزها پای کار بودند، امروز باید 
در فرآیند تصمیم سازی و تصمیم گیری مشارکت داده شوند.آهی با انتقاد از عملکرد برخی احزاب در تربیت نیروی انسانی گفت: در لیست های پیشنهادی برای دولت، 
جوانان کمتر دیده می شدند. ما از احزاب می خواهیم نیرو تربیت کنند و به دولت معرفی کنند. آینده ایران متعلق به جوانان و تشکل های مدنی است و ما باید برای آنان 

میدان فراهم کنیم.

آهی: نقدپذیری ستون فقرات دولت چهاردهم استپزشکیان: آینده کشور را معلمان پرورش می دهند
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گزیده خبرگزیده خبر نایب  رئیس اتحادیه محصولات نســاجی عنوان کرد

رشد صنعت پوشاک و نیاز بازار، نمایشگاه تخصصی پارچه را به سومین دوره رساند

آخرین مصوبه شورای رقابت

آزاد شدن خودروهای وارداتی از قید و بند شورای رقابت؛ عرضه در 
سامانه همچنان پابرجاست

نایب  رئیس اتحادیه تولید و صادرات محصولات نساجی و پوشاک، ضمن اشاره به رشد 
صنعت پوشــاک پس از ممنوعیت واردات پوشاک از ســال ۱۳۹۷، از گسترش سالانه 
نمایشگاه پارچه و صنایع وابسته و حضور هیئت های تجاری خارجی خبر داد.به گزارش 
ایسنا، صبح امروز )یکشنبه(، نشست خبری سومین نمایشگاه تخصصی بین المللی پارچه 
و صنایع وابسته در محل انجمن صنایع نساجی ایران برگزار شد.مجید نامی- نایب رئیس 
اتحادیه تولید و صادرات محصولات نســاجی و پوشــاک - در این نشست  اظهار کرد: 
نیازی که کشور و صنایع مختلف به پارچه دارند و همینطور روند رو به رشدی که ما در 
صنعت پوشاک داشتیم در سال های اخیر، قابل توجه بوده است. مستحضر هستیم که 
از سال ۱۳۹۷، به واسطه تحریم ها و مشکلات ارزی و تصمیمی که دولت گرفت، واردات 
برخی کالاهای ساخته  شده از جمله پوشاک به کشور ممنوع شد و از همان سال،  رشد 
و پیشرفت برندهای ایرانی در پوشاک در بحث تولید و هم بسته بندی آغاز شد؛  بنابراین، 
بحث پارچه و مواد اولیه صنعت پوشــاک، از حساسیت قابل توجهی برخوردار شد.وی 
افزود: با توجه به نیازی که در این زمینه در داخل کشــور احســاس می شــد، لازم بود 
نمایشگاهی به صورت تخصصی در این حوزه برگزار شود. نمایشگاهی که به صورت سالیانه 
همیشــه در صنعت برگزار می کنیم که از ماشین آلات و تجهیزات گرفته تا بخش های 

مختلفی از منسوجات و محصولات صنعت نساجی را در برمی گیرد؛ اما به صورت تخصصی 
ما در زمینه خود پارچه، همانگونه که در تمامی کشــورهای رو به رشد صنعت پوشاک 
می بینیم )باتوجه به اینکه بسیار تابع ترندهای روز بازار است( این نیاز احساس می شد که 
نمایشگاهی به صورت تخصصی در زمینه پارچه، اکسسوری و مواد مورد نیاز تولید پوشاک 
برگزار شــود.نامی ضمن اشــاره به آغاز این نمایشگاه از سه سال پیش ادامه داد: امسال 
سومین دوره این نمایشگاه در حال برگزاری است و خوشبختانه هر سال بین ۲۰ تا ۳۰ 
درصد رشد در تعداد شرکت کننده و فضای نمایشگاهی داشتیم. امسال این نمایشگاه در 
فضایی نزدیک به ۵۰۰۰ متر مربع در سایت نمایشگاهی شهر آفتاب در حال ثبت نام و 
برگزاری اســت. پیش بینی ما این است که امسال از منظر بازدیدکننده استقبال بسیار 
بهتری نســبت به سال های گذشته خواهیم داشت.نایب رییس اتحادیه تولید و صادرات 
محصولات نســاجی و پوشاک، همچنین از حضور فعالان خارجی در این دوره خبر داد 
و گفت: در ســال های گذشــته هیئت های تجاری مختلفی داشتیم. امسال نیز با توجه 
به اینکه تبلیغات مناســبی انجام گرفته و با توجه به نیازی که به خصوص کشــورهای 
همسایه ما به محصولات و پارچه دارند و رشد خوبی که ما در صنعت داخلی مان در این 
زمینه داشتیم، هیئت های تجاری از کشورهای همسایه به خصوص روسیه و کشورهای 

اوراســیا خواهیم داشت که در نمایشــگاه حضور خواهند داشت. علاوه بر اینکه در بازار 
داخلی نیز اطلاع رسانی های گســترده ای انجام شده که امیدوار هستیم که امسال این 
نمایشگاه موفقیت بیشتری داشته باشد.نایب رئیس انجمن نساجی: صنعت نساجی قربانی 
نبود برنامه ریزی و واردات افسارگسیخته استدر ادامه شاهین کاظمی-نایب رئیس انجمن 
صنایع نساجی ایران- ضمن انتقاد از بی نظمی در برگزاری نمایشگاه های حوزه نساجی، 
اظهار کرد : طی دو ســال اخیر، بارها نسبت به نبود هماهنگی و توجه به نظرات بخش 
خصوصی در تدوین تقویم نمایشــگاه ها هشدار داده ایم، اما متأسفانه مسئولان مربوطه 
همراهی لازم را نشــان نداده اند.وی افزود: در اردیبهشت ماه چندین نمایشگاه مرتبط با 
صنعت نســاجی به صورت همزمان در کشور برگزار می شود؛ از جمله نمایشگاه صنعت 
نســاجی یزد و نمایشگاه ماشــین دوخت، که تقریباً همزمان با نمایشگاه پارچه برگزار 
می شوند. این رویه، ناشی از نبود یک برنامه ریزی منسجم و هماهنگ در سطح ملی است.

کاظمی ضمن اشــاره به زمان نامناسب برگزاری نمایشگاه ایران تکس، خاطرنشان کرد: 
مهم ترین نمایشگاه صنعت نساجی کشور همزمان با نمایشگاه ایران مد در اواخر مردادماه 
برگزار می شــود؛ یعنی بلافاصله پس از ایام محرم و چند روز پیش از تعطیلات اربعین، 
که اصلًا زمان مناسبی نیست. با وجود مکاتبات و پیگیری های یک ساله، هنوز تغییری 
در این تاریخ اعمال نشــده است.وی تصریح کرد: نگاه صرفاً اقتصادی به نمایشگاه ها از 
ســوی شرکت های برگزارکننده و شرکت سهامی نمایشگاه ها، مانعی در مسیر توجه به 
منافع صنفی و صنعتی است. متأسفانه نظرات تشکل های تخصصی در این حوزه نادیده 
گرفته می شود.نایب رئیس انجمن صنایع نساجی ایران در ادامه با اشاره به روند فزآینده 
واردات پارچه به کشــور، گفت: در ســال های اخیر، واردات پارچه به طرز چشم گیری 
افزایش یافته است؛ به طوری که از رقم ۳۲۳ میلیون دلار در سال ۱۳۹۹ به ۸۲۴ میلیون 
دلار در سال ۱۴۰۲ رسیده است. در حالی که بسیاری از تشکل های بخش خصوصی و 
نهادهای مرتبط بر لزوم کنترل این واردات تأکید دارند، هنوز اقدامی جدی در این زمینه 
صورت نگرفته است.کاظمی یادآور شد: در اسفندماه ۱۴۰۲ با همکاری اتحادیه صادرات 
و وزارت صمت، صورت جلســه ای برای کنترل واردات پارچه تنظیم شد، اما نشانه ای از 
کاهش واردات در ســال ۱۴۰۳ دیده نمی شود. برآوردها نشان می دهد بیش از ۴۰۰ تا 
۵۰۰ میلیون دلار پارچه وارداتی همچنان در صف ترخیص قرار دارد.وی همچنین تفاوت 
نرخ ارز رسمی و آزاد را یکی از عوامل اصلی افزایش واردات برشمرد و تأکید کرد: بخش 
بزرگی از این واردات صرفاً با هدف ســودجویی ارزی انجام می شــود و هیچ نفعی برای 
مصرف کننده واقعی ندارد.این فعال صنعت نساجی ضمن اشاره به تأثیر هم زمان پدیده 
قاچاق پوشاک و واردات بی رویه بر زنجیره صنعت نساجی، گفت: ادامه این روند، صنعت 

نساجی و پوشاک کشور را با بحرانی جدی مواجه خواهد کرد.

طبق ابلاغ رســمی ســازمان حمایت، خودروهــای وارداتی از شــمول محدودیت های 
دســتورالعمل تنظیم بازار شورای رقابت خارج شــدند؛ البته این موضوع به معنای عدم 
الزام عرضه خودروهای وارداتی در ســامانه یکپارچه و عدم نظارت های قیمتی ســازمان 
حمایت و ارائه اختیار تام به واردکنندگان برای قیمت گذاری نیســت.به گزارش ایســنا، 
در تصمیمــی مهــم برای بازار خودرو، حســین فرهیــدزاده- رئیس ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان- با صدور ابلاغیه ای خطاب به انجمن خودروســازان، 
انجمن واردکنندگان خودرو و مدیران عامل ۳۶ شــرکت واردکننده خودرو، رسماً اعلام 
کرد که شورای رقابت در جلسه ۷۳۰ خود، خودروهای وارداتی را از شمول دستورالعمل 
تنظیم بازار خودروهای ســواری خارج کرده اســت.بر اساس این ابلاغیه، محدودیت های 
ماده ۴ دستورالعمل خودروهای سواری )مصوبه ۵۴۳ شورای رقابت(، دیگر شرایط طرفِ 
تقاضا، برای متقاضیان خودروهای وارداتی اعمال نمی شــود. بطور مثال شرط عدم پلاک 
انتظامی فعال  برای متقاضیان برداشــته خواهد شد و افراد دارای پلاک انتظامی فعال  نیز 
مــی توانند برای خرید خودرو وارداتی اقدام کنند.این تصمیم می تواند مســیر واردات و 
عرضه خودروهای خارجی در کشــور را هموارتر کرده و زمینه ساز تحرک در بازار خودرو 
شود.در متن این ابلاغیه که خطاب به رئیس انجمن واردکنندگان خودرو، رئیس انجمن 
خودروســازان ایران، مدیران عامل ۳۶ شرکت  وارد کننده خودرو ذیل تصمیمات جلسه 
۷۳۰ شورای رقابت در خصوص خودروهای سواری وارداتی، صادر شده، آمده است: ''پیرو 
نامه شــماره ۵۰۰۳۹۵۹ به تاریخ ۲۸ فروردین ۱۴۰۴ موضوع ابلاغ تصمیمات جلسه به 
تاریخ ۱۷ فروردین ۱۴۰۴ ســتاد تنظیم بازار در خصوص خودروهای سواری وارداتی در 
موضوعات تعیین قیمت، ارائه اســناد و مدارک مثبته خودروهای وارداتی پس از تکمیل 
واردات و ترخیص از گمرک به این سازمان برای بررسی و ارائه گزارش به کارگروه تنظیم 
بازار، و نحوه عرضه در ســامانه شــفاف مورد تأیید وزارت صنعت، معدن و تجارت، ضمن 

تاکید بر رعایت موارد ذکر شــده اعلام می دارد:شــورای رقابت بر اساس مصوبات جلسه 
۷۳۰ به تاریخ ۲۱  اســفند ۱۴۰۳ خودروهای وارداتی را از شــمول دستورالعمل تنظیم 
بازار خودروهای ســواری )مصوبه ۵۴۳ با اصلاحات بعدی( مســتثنی کرده اســت.براین 
اساس محدودیت های ماده ۴ شرایط طرف تقاضا دستورالعمل یادشده از تاریخ ۲۱ اسفند 
۱۴۰۳ برای متقاضیان این خودروها قابلیت اعمال ندارد.طبق آنچه که تاکید شده است، 
برخی  در فضای  مجازی از این ابلاغیه اینگونه اســتنباط کرده اند که  ســازمان حمایت 
با این ابلاغیه، اعلام کرده اســت خودروهای وارداتی مشــمول تعیین و نظارت قیمتی و 
عرضه در سامانه نیستند؛ این درحالیست که این برداشت اشتباه است.در حقیقت ضمن 
تاکید بر  صورت جلسه ستاد تنظیم بازار در خصوص خودروهای سواری وارداتی پیرامون 
قیمت گذاری و عرضه در ســامانه، قید شده اســت که با توجه به خروج این خودروها از 
دســتورالعمل شورای رقابت، محدودیت ماده ۴ دســتورالعمل یعنی شرط پلاک فعال و 
... شامل خریداران و متقاضیان نمی شــود.همچنین مهدی ضیغمی- مدیر طرح واردات 
خودرو وزارت صمت- در گفت وگویی اعلام کرده است ''بر اساس تصویر نامه منتشر شده 
ســازمان حمایت، به هیچ وجه قیمت گذاری و نظارت بر فرایند قیمتی شرکت ها، توسط 
ســازمان حمایت حذف نشده و شرکت ها نمی توانند، براســاس تصمیم گیری شخصی و 
بدون تایید ســازمان حمایت قیمت خودروهایشان را اعلام کنند.''وی تصریح کرده است 
که ''این ابلاغیه به تسهیل فرآیند خرید خودروی وارداتی اشاره دارد و از این پس به طور 
کل شرط پلاک فعال از بین رفته است. بنابراین متقاضیان خودروهای وارداتی که دارای 
پلاک فعال هســتند، می توانند از این به بعد نسبت به خرید خودروهای وارداتی از درگاه 
های تایید شده )سامانه یکپارچه فروش خودرو( اقدام کنند.''ایسنا این موضوع را از مدیر 
طــرح واردات خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت در دســت پیگیری  دارد و اطلاعات 

بیشتر در این زمینه ، به زودی منتشر خواهد شد.

سرگیجه تولید جهانی از تعرفه های 
آمریکا

نشــانه های بیشتری در موج گزارش های هفته گذشــته نمایان شد که از تضعیف تولید جهانی 
در اثر جنگ تجاری دونالد ترامپ، حکایت داشــت.به گزارش ایسنا، شاخص های مدیران خرید 
)PMI( در سراســر آســیا، به همراه آمار اصلاح  شده در اروپا، نشــان دهنده رشد منفی جدید 
یا مداوم فعالیت کارخانه ها در آوریل بود.این گزارش ها که روز جمعه )دوم مه( منتشــر شــدند، 
مجموعه ای از سیگنال های نگران کننده را در بر  گرفت. تعداد اندکی از اقتصادها از ضربه تعرفه ها 
و عدم قطعیت فلج کننده ای که یک ماه پس از اعلام عوارض گســترده بر واردات کالا، توســط 
رئیس جمهور آمریکا، اقتصاد جهان را فرا گرفته اســت، در امان مانده اند.گزارش های منتشر شده 
در هفته گذشته، آسیب های وارده به دو کشور اصلی درگیر جنگ را نشان داد که تعرفه های آنها 
عملا انگیزه های تجارت بین کشورهایی را که بیش از ۴۰ درصد از تولید ناخالص داخلی جهان را 
تشکیل می دهند، از بین برده است. گزارشی در پنجشنبه گذشته نشان داد که فعالیت تولیدی 
آمریکا، در پنج ماه گذشــته، بیشترین کاهش را تجربه کرده است و این گزارش، یک روز پس از 
آن منتشر شد که داده ها نشان داد کارخانه های چینی با شدیدترین رشد منفی از دسامبر ۲۰۲۳ 
تاکنون روبرو شده اند.»جیمز نایتلی«، اقتصاددان ارشد بین المللی موسسه مالی ING، گفت بعید 
اســت تا زمانی که در مورد جهت تعرفه ها شــفافیت حاصل نشود، وضعیت کارخانه ها تغییر 
کند. او گفت: ماهیت نوســانی تعرفه ها، عدم قطعیت زیادی ایجاد می کند و این به دســت 
روی دســت گذاشتن کســب  و کارها منجر خواهد شــد. آنها تا زمانی که اطمینان حاصل 
نکننــد که تغییر فــوری دیگری در محیط اقتصــادی رخ نخواهــد داد، تصمیمات بزرگی 
نخواهند گرفت.پیش از آنکه این نشــانه های اولیه رکود اقتصادی آشکار شود، هشدار نسبت 
به چشم اندازهای جهانی در واشــنگتن، همزمان با گردهمایی روسای دارایی برای جلسات 
صندوق بین المللی پول در ماه گذشــته، آشــکار شــده بود. پس از کاهش چشم انداز رشد، 
»کریســتالینا جورجیوا«، رئیس صندوق بین المللی پول، هشــدار داد که در صورت تداوم 
عدم قطعیــت، احتمال رکود جهانی افزایش خواهد یافت.گزارش های آســیایی روز جمعه، 
تکان دهنده بودند. طبق گزارش اس اندپی گلوبال، شــاخص های غول های کارخانه ای منطقه 
شــامل کره جنوبی و تایوان، در بحبوحه کاهش سفارش ها و کاهش تولید، به شدت کاهش 
یافتند. در جنوب شرقی آسیا، فعالیت در تایلند، مالزی و اندونزی کاهش یافت. در بحبوحه 
این ناامیدی کلی، هند با افزایش فعالیت، از بقیه متمایز بود.کورسوی دیگری از خوش بینی 
در کوتاه مدت در منطقه یورو پدیدار شــد؛ جایی که شــاخص تولیــد اس اندپی گلوبال، به 
بالاترین حد خود در ۳۲ ماه گذشته رسید. اما این منطقه همچنان در محدوده رشد منفی 
باقی ماند.»ســیروس د لا روبیا«، اقتصاددان ارشــد بانک تجاری هامبورگ، گفت: فعالیت 
صنعتی همچنان به شدت در معرض سیاست تعرفه ای آمریکاست. تولیدکنندگان به وضوح 
توانســتند حاشیه ســود خود را در آوریل افزایش دهند، زیرا قیمت خرید کاهش یافت در 
حالی که قیمت فروش، با ســریع ترین سرعت خود در دو سال گذشته افزایش یافت. با این 
حــال، او افزود که با توجه به انحراف تجاری که تعرفه هــا ایجاد می کنند، هرگونه بهبودی 
ممکن اســت کوتاه مدت باشد. »د لا روبیا« گفت: بعید اســت این وضعیت ادامه یابد، زیرا 
سیاســت تعرفه ای آمریکا احتمالاً باعث می شــود کالاهای چینی به طور گســترده تری در 

اتحادیه اروپا عرضه شوند و رقابت را تشدید کنند. خودروسازان همچنان اندر خم یک 
کوچه

خودروســازان با وجود اقدام کاخ سفید برای کاهش تعرفه های تجاری بر قطعات خودرو 
وارداتی، همچنان برای هر خودرو با تعرفه ای بین ۲۰۰۰ تا ۱۲۰۰۰ دلار مواجه خواهند 
بود.به گزارش ایســنا، یک گروه مشاوره اقتصادی مســتقر در میشیگان اعلام کرد که 
خودروهای مونتاژ شــده در آمریکا مانند هوندا سیویک و اودیسه، شورلت مالیبو، تویوتا 
کمری هیبرید و فورد اکسپلورر با کاهش قیمت ۲۰۰۰ تا ۳۰۰۰ دلاری مواجه شده اند. 
اما این رقم می تواند برای خودروهای وارداتی، از جمله شاسی بلندهای لوکس فول سایز، 
برخی خودروهای برقی و ســایر خودروهای مونتاژ شده در اروپا و آسیا، مانند مرسدس 
کلاس جی، مدل های لندرور و رنج روور، برخی مدل های بی ام و و فورد ماخ ای، ۱۰ هزار 
تا ۱۲ هزار دلار افزایش یابد.این گروه تخمین زده اســت که فورد اکسپلورر مونتاژ شده 
در شــیکاگو پیش از این با تاثیر تعرفه ای حدود ۴۳۰۰ دلار آمریکا مواجه شــده بود که 
به حدود ۲۴۰۰ دلار کاهــش خواهد یافت، در حالی که برخی از مدل های جیپ، رم و 
کرایسلر از استلانتیس ممکن است با کاهش ۴۰۰۰ تا ۸۰۰۰ دلاری قیمت مواجه شوند.

جنرال موتورز روز پنج شنبه اعلام کرد که انتظار دارد از تعرفه های تا پنج میلیارد دلار، از 
جمله دو میلیارد دلار برای خودروهایی که از کره جنوبی وارد می کند، آسیب ببیند.اوایل 
هفته جاری، ترامپ موافقت کرد که به خودروسازان دو سال فرصت دهد تا درصد قطعات 
داخلی در خودروهای مونتاژ شــده در آمریکا را افزایش دهند. این موضوع به آنها اجازه 
می دهــد تا تعرفه های قطعات خودروی وارداتی معادل ۳.۷۵ درصد از کل ارزش قیمت 
خرده فروشی پیشــنهادی تولیدکننده خودروهایی که تا آوریل ۲۰۲۶ در آمریکا تولید 
می کنند و ۲.۵ درصد از تولید آمریکا تا آوریل ۲۰۲۷ را جبران کنند.طبق گزارش رویترز، 
رهبران صنعت خودرو در طول هفته های پس از اعلام تعرفه های ۲۵ درصدی ترامپ بر 

خودروها و قطعات خودرو وارداتی، به شدت با دولت لابی کردند.

در حالی کــه قطر با ســرمایه گذاری کلان و همکاری غول های انــرژی جهان پروژه 
فشــارافزایی پارس جنوبی را ســرعت داده، ایران همچنان درگیــر کاغذبازی و تعلل 
تصمیم گیران اســت.به گزارش خبرگزاری مهــر، میدان گازی پارس جنوبی، به عنوان 
بزرگ تریــن منبــع گاز طبیعی جهان، برای اقتصاد ایران ســتون فقرات تأمین انرژی 
و درآمد ارزی محســوب می شــود. با این حال، ورود مخزن به فاز افت فشار طبیعی، 
اقتصاد گاز ایران را با چالشــی جدی مواجه کرده اســت.در طرف مقابل، قطر از چند 
ســال گذشته با برنامه ریزی منسجم و ســرمایه گذاری خارجی، پروژه فشارافزایی را 
عملیاتی کرده اســت. همکاری با شــرکت توتال و دیگر غول های انرژی باعث شده 
قطر نه تنها تولید گاز را حفظ کند بلکه ســهمش از میدان مشــترک را افزایش دهد. 
این اقدام قطر مصداق بارز »بازی جمع صفر« در اقتصاد منابع مشــترک اســت: هر 
مترمکعب گازی که ایران اســتخراج نکند، به سود قطر تمام می شود.اما بررسی های 
خبرنگار مهر نشــان می دهد که ایــران تنها به امضای یک قرارداد با چند شــرکت 
داخلی بســنده کرده و به دلیل عدم تأمین مالی )از ســوی صندوق توســعه ملی( و 
نبــود مصوبه لازم در شــورای اقتصاد، عملًا هیچ حرکت اجرایی انجام نداده اســت.

حســین احمدزاده شــهرودی کارشــناس اقتصاد در گفتگو با مهر با بیان اینکه این 
تأخیــر، دو پیامد اقتصادی کلیدی دارد، گفت: براســاس برآوردهای کارشناســی، 
هر یک ســال تأخیر در فشــارافزایی، میلیاردها دلار درآمــد بالقوه ایران را کاهش 
می دهد. در حالی که اقتصاد ایران تحت تحریم ها و کســری بودجه شدید قرار دارد، 
از دســت رفتن این درآمد می تواند بحران ارزی و تورم ســاختاری کشور را تشدید 
کند.وی با اشــاره به خطر افزایش هزینه های آتی در زمینه برداشت گاز، ادامه داد: 
نشــان می دهد که هر چه اجرای پروژه های زیرســاختی دیرتر انجام شــود، هزینه 
اجــرای آن به دلیل تورم داخلــی و تغییرات بازار جهانی افزایــش می یابد. بنابراین 
تأخیر در اجرای فشــارافزایی نه تنها به معنای از دســت دادن درآمد اســت، بلکه 
در آینده با هزینه های ســنگین تری برای جبران مواجه خواهیم شــد.این کارشناس 
اقتصادی با اشــاره به مســئله ریسک های ســاختاری برای بازار انرژی ایران، گفت: 
کاهــش برداشــت گاز می تواند امنیت انــرژی داخلی ایران را تهدیــد کند. صنایع 
گازبــر، تولید برق و پتروشــیمی ها به شــدت به گاز پارس جنوبی وابســته اند. افت 
تولید می تواند به ســهمیه بندی، افزایش قیمت انرژی و در نهایت فشــار به تولید و 
اشتغال منجر شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، از منظر نظریه های توسعه اقتصادی، 
چنین عقب ماندگی هایــی بیانگر ضعف در مدیریت منابع طبیعی و ناتوانی در تبدیل 
»رانت انرژی« به توســعه پایدار است. در واقع ایران با چنین تأخیری، نه تنها ثروت 
زیرزمینی خود را به کشــور همســایه واگذار می کند بلکه شــانس توسعه صنعتی و 
اقتصــادی خود را هم تضعیف می ســازد.بنابر نظر بســیاری از کارشناســان، پارس 
جنوبی فقط یک میدان گازی نیســت؛ آینده اقتصادی و ژئوپلیتیک ایران به آن گره 
خورده اســت. ناتوانی در پیشبرد پروژه فشــارافزایی می تواند به یکی از بزرگ ترین 
شکست های اســتراتژیک کشور در حوزه انرژی تبدیل شود. لازم است دولت با نگاه 
واقع بینانــه و ارزیابی هزینه-فایده دقیق، این پــروژه را در اولویت فوری قرار دهد؛ 

پیش از آنکه هزینه فرصت های از دســت رفته، جبران ناپذیر شود.

بر اساس گزارش اتاق مشترک ایران و سوریه، سهم ایران در واردات سوریه حدود ۱۰ درصد است و این در حالی است که ترکیه بیشترین سهم را 
در بازار وارداتی سوریه دارد که حدود ۵۰ درصد از بازار این کشور را در اختیار دارد و یکی از تأمین کنندگان اصلی کالاهای وارداتی به سوریه است. 
به گزارش ایسنا، اتاق مشترک ایران و سوریه در گزارشی تحت عنوان »گزارش جامع و کاربردی موانع و راهکارهای توسعه تجارت ایران و سوریه« 
به موانع خارجی و داخلی توسعه تجارت دو کشور، رقابت های کشورهای دیگر در بازار سوریه و ارائه پیشنهاداتی در این حوزه پرداخته است.بر اساس 
این گزارش، سهم ایران به طور میانگین در تجارت سوریه کمتر از ۲ درصد است. همچنین، حجم تجارت سوریه در سال ۲۰۲۳ به ۸ میلیارد دلار 
کاهش یافته است.در این میان سهم ایران در واردات سوریه حدود ۱۰ درصد است. در اصل حضور گسترده کشورهای مانند ترکیه، چین و روسیه در بازار سوریه، رقابت برای شرکت های 
ایرانی را دشــوار کرده اســت. در این میان ترکیه بیشــترین سهم را در بازار وارداتی ســوریه دارد که حدود ۵۰ درصد از بازار این کشور را در اختیار دارد و یکی از تأمین کنندگان اصلی 
کالاهای وارداتی به سوریه است. بر اساس گزارش اتاق مشترک ایران و سوریه یکی از مهم ترین چالش های تجارت ایران و سوریه، عدم همکاری مؤثر کشورهای همسایه است. با توجه به 
محدودیت های جغرافیایی، مسیرهای ترانزیتی از طریق کشورهای همسایه اهمیت ویژه ای دارند. اما برخی کشورهای همسایه با وضع قوانین سخت گیرانه یا عدم هماهنگی با سیاست های 
تجاری ایران و ســوریه، دسترســی به مسیرهای ترانزیتی را دشوار می کنند. عدم همکاری کشورهای همسایه در اجرای توافق نامه های منطقه ای و ایجاد موانع تعرفه ای و غیرتعرفه ای، به 

تجارت مستقیم ایران و سوریه آسیب می رساند.

سازمان خواربار و کشاورزی سازمان ملل متحد )فائو( اعلام کرد قیمت جهانی کالاهای غذایی در آوریل تحت تاثیر قیمت بالاتر، غلات، 
گوشت و لبنیات که کاهش قیمت شکر و روغن های نباتی را تحت الشعاع قرار داد، افزایش یافت.به گزارش ایسنا، شاخص قیمت مواد 
غذایی فائو که تغییرات ماهانه قیمت های کالاهای غذایی در سطح جهان را دنبال می کند، ماه میلادی گذشته، به ۱۲۸.۳ واحد رسید 
که در مقایسه با ۱۲۷.۱ واحد در مارس، یک درصد افزایش داشت. شاخص آوریل فائو، ۷.۶ درصد بالاتر از مدت مشابه سال گذشته بود 
اما ۱۹.۹ درصد پایین تر از رکورد ثبت شده در مارس سال ۲۰۲۲، یک ماه پس از آغاز عملیات نظامی روسیه در اوکراین، ماند.شاخص 
قیمت غلات فائو در آوریل نسبت به مارس، ۱.۲ درصد افزایش یافت، زیرا قیمت گندم به دلیل کاهش صادرات از روسیه افزایش یافت. 
همچنین قیمت برنج به دلیل تقاضای بیشتر صعود کرد و ذخایر ذرت آمریکا هم کمتر شد. با وجود افزایش قیمت در آوریل، شاخص 
قیمت غلات ۰.۵ درصد کمتر از مدت مشابه سال گذشته بود.طبق گزارش فائو، نوسانات ارزی بر نوسانات قیمت در بازارهای جهانی 
تاثیر گذاشت و همزمان، تغییرات سیاست های تعرفه ای، عدم قطعیت بازار را افزایش داد.عامل دیگری که قیمت کالاهای غذایی را بالاتر 
برد، رشد قیمت گوشت بود. شاخص قیمت گوشت فائو، ماه میلادی گذشته، ۳.۲ درصد رشد کرد که به دلیل رشد قیمت گوشت خوک 

و تقاضای وارداتی قوی برای گوشت گاو بود.

فائو: قیمت جهانی مواد غذایی بالاتر رفتسهم ایران و ترکیه از بازار سوریه چقدر است؟

عقب ماندگی ایران در پروژه 
فشارافزایی گاز پارس جنوبی
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جراحی کاشــت الکترود در مغز کودکان )DBS( جهت کنترل 
تشــنج مقاوم به درمان دارویی در دانشگاه علوم پزشکی ایران 
برای نخستین بار در کشور صورت پذیرفت.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از دانشگاه علوم پزشکی ایران، دکتر منصور پرورش 
متخصص جراحی مغز و اعصاب و فوق تخصص استریوتاکسی 
و فانکشــنال مغز با بیان این مطلب عنوان کرد: عمل جراحی 
کاشت الکترود در مغز کودکان )DBS( برای نخستین بار در ایران 
در گروه ســنی اطفال به منظور کنترل تشنج مقاوم به درمان 
دارویی، در یک دختر ۱۲ ساله در مجتمع بیمارستانی حضرت 
رســول اکرم )ص( با موفقیت انجام شد.وی با قدردانی از گروه 
نورولوژی و همکاران فوق تخصص اپی لپسی بیمارستان فیروزگر 
که در این عمل همکاری داشتند، افزود: در این روش درمانی، با 
کاشت الکترود در هسته های عمقی تالاموس، تشنج های مقاوم 
به درمان بیمار، پس از برنامه ریزی های لازم بر روی سیســتم 
دی بی اس کنترل خواهد شد.پرورش در ادامه توضیح داد: ابتدا 
با انجام CT و MRI از مغز و نقشه برداری دقیق از ساختمان های 
مغز محل مورد نظر مشخص شده و سپس براساس محاسبات 
نرم افزاری مســیر عبور الکترود از مناطق بدون خطر مشخص 
شده و در نهایت به کمک سیستم استریوتاکسی الکترود مربوطه 
با دقتی بسیار بالا در محل مورد نظر تعبیه و ثابت می شود.وی 
افزود: همچنین پس از آن، سیستم DBS فوق به ژنراتور ظریف 
در زیر پوست سینه وصل می شود که با ارسال پالس های تنظیم 
شــده به عمق ســاختمانهای مغز، از حملات تشنج جلوگیری 
بعمل می آورد. همچنین برنامه ریزی سیستم ژنراتور مولد پالس 
الکتریکی پس از ۲ هفته از ســوی متخصصین نورولوژی و فوق 

تخصص اپی لپسی انجام خواهد شد.

براساس اعلام مایکروسافت؛

هکرها اسناد مایکروسافت 
را به سرقت بردند

مایکروســافت اعلام کرد یک گروه هکری دولتی روســیه در ۱۲ ژانویه 
۲۰۲۴ میلادی وارد سیســتم های آن شده و برخی ایمیل ها و اسناد را 
از حساب های کاربری کارمندان سرقت کرده است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از رویترز، طبق اعلام شــرکت، این گروه هکری توانســت به 
درصد اندکی از حســاب های ایمیل شــرکتی مایکروسافت ازجمله تیم 
مدیریت ارشــد و کارمندان بخش های امنیت ســایبری، حقوقی و غیره 
دست یابد.تیم جستجوی تهدید مایکروســافت به طور مرتب هکرهای 
دولتــی مانند گروه روســی »میدنایت بلیزارد« را بررســی می کند. این 
شــرکت مدعی اســت گروه مذکور حمله ســایبری را انجام داده است.

شرکت آمریکایی اعلام کرده تحقیق درباره نشتی اطلاعات نشان می دهد 
هکرهایی در اصل مایکروسافت را هدف گرفته بودند تا متوجه شوند این 
شرکت درباره فعالیت های آنان چه می داند.به گفته مایکروسافت هکرها از 
 password spray(»نوامبر ۲۰۲۳ میلادی از روش »اسپری کردن رمز عبور
attack( استفاده کردند تا به پلتفرم مایکروسافت نفوذ کنند.حمله اسپری 
کردن رمز عبور نوعی حمله سایبری است که در آن مجرم سایبری سعی 
می کند با اســتفاده از لیســتی از گذرواژه های رایج و قابل حدس مانند 
۱۲۳۴۵۶ رمز عبور کاربر شــناخته شده را حدس بزند. این فرآیند اغلب 
خودکار اســت و به آرامی در طول زمان رخ می دهد تا غیرقابل تشخیص 
باقی بماند. به طور دقیق تر هکرها با کمک این تکنیک به سیستم ها نفوذ 
می کنند و پســوردهای به خطرافتاده را در چند حساب کاربری به 

کار می گیرند.

برای کنترل تشنج مقاوم صورت گرفت؛

جراحی کاشت الکترود 
در مغز کودکان در 

دانشگاه علوم پزشکی 
ایران

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

کتاب، جواب سوال هاست !!

پرچم دار جدید دی اس با طراحی شگفت انگیز و ویژه در راه است…
از آنجایی که برند دی اس از چند سال قبل به عنوان زیر شاخه لوکس گروه پژو-سیتروئن عمل می کند در تلاش است تا 
با حرکت در سطح بالای بازار و ارائه طراحی سفارشی و متریال لوکس تر خود را از دو برند یاد شده متمایز کند. خودروهای 
جدیدی همچون دی اس ۷ کراس بک و دی اس ۳ کراس بک باعث حضور بیشتر این برند در صنعت خودروسازی شده اند 
اما دی اس نیازمند یک پرچم دار کامل اســت.این پرچم دار در حوالی ســال ۲۰۲۰ و با نام دی اس ۸ عرضه خواهد شد تا 
به جنگ محصولاتی همچون ب ام و سری ۵، آئودی A۶ و مرسدس بنز E کلاس برود. البته برخلاف سه محصول آلمانی 
یاد شــده، پرچم دار جدید دی اس به شکل یک سدان سنتی نخواهد بود. بجای آن، طراحان با استعداد فرانسوی استایل 
شیک تر فست بک را انتخاب خواهند کرد که خوشبختانه دارای برخی اشتراکات با کانسپت سیتروئن Numero 9 معرفی 

شده در سال ۲۰۱۲ خواهد داشت.

چهارمین قهرمانی راننده ۶۱ ساله اسپانیایی در داکار
 ،rbc کارلوس ســاینز در ۶۱ سالگی برای چهارمین بار در دوران حرفه ای خود قهرمان رالی داکار شدبه گزارش ایسنا و به نقل از
کارلوس ســاینز در ســن ۶۱ سالگی برای چهارمین بار در مسابقات رالی داکار قهرمان شد پیش از این راننده اسپانیایی در سال 
های ۲۰۱۰، ۲۰۱۸ و ۲۰۲۰ قهرمان این رقابت ها شــده بود.گیوم دی میویس بلژیکی به مقام دوم رســید و سباستین لوب در 
جایگاه ســوم ایسناد. در پایان ۱۲ مرحله، راننده ۶۱ ساله اسپانیایی ۱ ساعت و ۲۰ دقیقه و ۲۵ ثانیه زمان کم تر از نزدیک ترین 
تعقیب کننده خود گیوم دی میویس بلژیکی داشت و سباستین لوب قهرمان 9 دوره رقابت های جهانی سوم شد.  ساینز قبلًا در 
سال های ۲۰۱۰، ۲۰۱۸ و ۲۰۲۰ قهرمان داکار شده بود و تنها ناصر العطیه از قطر )۵( و استفان پترهانسل فرانسوی )۸( در رده 
خودروی شاسی بلند بیش از او قهرمان رالی داکار شده اند.رقابت های رالی  داکار از ۶ تا ۱9 ژانویه در عربستان سعودی برگزار شد 

و  اتومبیلرانان روسی به جز کسانی که تابعیت ورزشی خود را تغییر دادند، در این رقابت ها غایب بودند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب رمان گاوخونی
رمان گاوخونی نوشته جعفر مدرس صادقی، در سال ۱۳۶۲ منتشر، و 
برنده جایزه بیست سال ادبیات داستانی شد. این کتاب را معروف ترین 
اثر مدرس صادقی و یکی از برجسته ترین رمان های ادبیات معاصر ایران 
می دانند. از روی کتاب گاوخونی نیز اقتباســی سینمایی با کارگردانی 
بهروز افخمی در سال ۱۳۸۱ ساخته شده است. )فیلم در سال ۲۰۰۵ 
میلادی، جایزه اصلی جشــنواره فیلم ســئول را از آن خود کرد. رمان 
گاوخونی در نظر اول داستان ساده و روانی است که به شیوه ی آشنای 
انواع مشابه غربی روایت شده، اما سبک موجز و روان نویسنده همان قدر 
کــه به تاثیرگذیــری او از ادبیات غرب مربوط می شــود، مدیون آثار 
کلاسیک نثر کهن فارسی هم هست. نویسنده با جذب یک سنت بومی 
و یک ســنت بیگانه و تلفیق آن دو با همدیگر به الگویی دست یافته 
اســت که خاص خود اوست. در این شاهکار موجز و از نظر ساختاری 
بی نقص و به شــدت خوددارانه و کوبنده ی ادبیات مدرن ایران، تاثیرپذیری او را از منابع ســنتی زبان فارسی شاید بتوان بهتر از 
هر چیزی با این جمله معروف باشــو، شــاعر ژاپنی، توضیح داد که می گوید: »پا جای پای شعرای قدیم نگذار. در پی آن چیزی 
بــاش که آن ها در پی اش بودند.« اینجــا راوی در هر فصل، برایمان به بازگو کردن خواب هایش می پردازد و به مراتب ما را میان 
خواب و بیداری اش جابجا می کند. او آنقدر ما را مثل آونگی میان خاطرات زندگی اش و آنچه واقعیت دارد تاب می دهد که قدرت 
تشخیصمان پایین می آید و در نهایت از اینکه مرزی میان حقیقت و رویا قائل شویم عاجزیم. محور تمام داستان حولِ گاخونی 
می چرخد و این باتلاق در تمام خواب های نقل شــده حضور دارد. جایی که به قول پدر راوی، همه آب هایی که به تن ما مالیده 
به آنجا ریخته شده است. جایی که در نهایت همه چیز آنجا محبوس می شود. همانطور که راوی در باتلاق ذهن و خاطراتش گیر 
افتاده و تا مرز خفگی دارد فرو می رود. بعضی اساطیر آب را نماد زندگی و تولد دوباره می دانند. مسیری به سوی ابدیت، جاودانگی 

و رستگاری. از طرفی هم در بعضی توضیحات باتلاق به خاطر راکد بودنش، نماد پوچی به خود گرفته است.

فیلیپ سیمور هافمن
تولد: سال ۱9۶۷ میلادی | مرگ: سال ۲۰۱۴ میلادی فیلم های 
برجســته: فیلم کاپوت، فیلم اســتاد، فیلم شک جوایز برجسته: 
کسب یک جایزه اســکار فیلیپ سیمور هافمن یک نمونه بارز از 
رسیدن به موفقیت به شمار می رود. او در سال ۱9۶۷ در نیویورک 
به دنیا آمد و در ســن ۴۶ ســالگی به دلیل مصرف مواد مخدر در 
خانه اش جان خود را از دســت داد. سابقه استفاده از مواد مخدر 
را ســال ها قبل داشــته بود، اما قبل از مرگش به مدت ۲۳ سال 
از هیچگونه مواد مخدری اســتفاده نکرده بود. در لحظه مرگش، 
درحال بازی در فیلم های سری بازی های گرسنگی بود و در سال 
قبل از مرگش با بازی در فیلم استاد موفق به نامزدی برای جایزه 
اســکار بهترین بازیگر نقش مکمل مرد شــد. او در سال ۲۰۰۵ 
به دلیل بازیگری اســتادانه خود در فیلم کاپوت توانســت جایزه 
اســکار، گلدن گلوب و بفتا را در بخش بهترین بازیگر نقش اول 
مرد به دست بیاورد. فیلیپ سیمور هافمن در ۴۶ سالگی به دلیل 
مصرف مواد مخدر جان خود را از دست داد تا دنیا یک بار دیگر بفهمد که این مسئله وحشتناک با هیچ شخصی شوخی ندارد. هافمن 
در ۱۲ سالگی پس از حضور در نمایش همه پسران من از آرتور میلر به تئاتر روی آورد. او در دانشگاه نیویورک بازیگری را مطالعه و 
فعالیتش را با حضور در قسمتی از مجموعهٔ قانون و نظم )۱99۱( آغاز کرد و در سال ۱99۲ در سینما ظاهر شد. او برای نقش های 
مکملش در فیلم های بوی خوش یک زن )۱99۲(، گردباد )۱99۶(، شب های عیاشی )۱99۷(، پچ آدامز )۱99۸(، لبوفسکی بزرگ 
)۱99۸(، مگنولیا )۱999(، آقای ریپلی بااســتعداد )۱999(، تقریباً مشــهور )۲۰۰۰( و و ســپس پالی آمد )۲۰۰۴( در میان عموم 
شــناخته شد. هافمن گهگاه در نقش اول فیلم ها حضور داشــت و برای به تصویر کشیدن ترومن کاپوتی در کاپوتی )۲۰۰۵( برندهٔ 
جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر مرد شد. مسیر شغلی او به پیشرفت خود ادامه داد و بابت بازی در نقش افسر بی رحم سی آی ای در جنگ 
چارلی ویلسون )۲۰۰۷(، کشیش متهم به پدوفیلیا در تردید )۲۰۰۸( و رهبر تأثیرگذار یک جنبش ساینتولوژی در استاد )۲۰۱۲( 
سه بار نامزد دریافت جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر نقش مکمل مرد شد.اگرچه هافمن عمدتاً در فیلم های مستقل از قبیل خانواده سوج 
)۲۰۰۷( و نیویورک، جز به کل )۲۰۰۸( کار می کرد، اما در بلاکباســترهایی مانند گردباد )۱99۶(، مأموریت: غیرممکن ۳ )۲۰۰۶( 
و یکی از آخرین نقش هایش که در مجموعهٔ بازی های گرســنگی )۲۰۱۳–۲۰۱۵( بود نیز حضور یافت. فیلم بلند جک به قایق رانی 
می رود )۲۰۱۰( اولین تجربهٔ او در مقام فیلم ســاز بود. هافمن همچنین بازیگر و کارگردان برجســتهٔ تئاتر بود. او در سال ۱99۵ به 
کمپانی تئاتر آف برادوی لابرنت پیوست، که در آن جا او کارگردانی، تهیه کنندگی و حضور در نمایش های متعددی را بر عهده داشت.

فرهنگ

ماهواره »ثریا« با ماهواره بر ۳ مرحله ای سوخت جامد »قائم ۱۰۰« سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
با موفقیت در مدار ۷۵۰ کیلومتری زمین قرار گرفت.به گزارش خبرگزاری مهر، صبح امروز )شنبه( 
با حضور ســردار سرلشکر پاسدار »حسین ســلامی« فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
»حســن سالاریه« رئیس سازمان فضایی، سردار سرتیپ پاســدار »امیرعلی حاجی زاده« فرمانده 
نیروی هوافضای ســپاه و جمعی از مقامات و مسؤولین کشوری و لشکری و همچنین تعدادی از 
خانواده های معظم شــهدا و دانشجویان کشــور، ماهواره »ثریا« با ماهواره بر »قائم ۱۰۰« در مدار 

قرار گرفت.

با ماهواره بر »قائم ۱۰۰«؛

ماهواره »ثریا« در مدار ۷۵۰ کیلومتری 
زمین قرار گرفت

دوشنبه 11 تیر 1403  24 ذی الحجه 1445  1 جولای 2024

4
    سال بیستم    شماره  5434

یکشنبه 14 اردیبهشت 1404  06  ذی القعده 1446  04 می 2025

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5669

نیکو کواچ بازگشــت دورتموند به کورس مدعیان کسب ســهمیه را زیبایی فوتبال توصیف کرد.به گزارش ایسنا، بوروسیا دورتموند که شروع 
ضعیفی در این فصل از رقابت ها داشت، بعد از تغییر سرمربی حالا روند خوبی پیدا کرده است و با پیروزی در بازی های اخیرش توانسته است 
مدعی کسب سهمیه لیگ قهرمانان اروپا شود. پیروزی چهار بر صفر مقابل ولفسبورگ امیدهای زردپوشان را ابرای کسب سهمیه زنده کرد.بعد 
از مدت ها هواداران در ورزشگاه دورتموند سر از پای نمی شناختند. دورتموند بخش عمده ای از فصل را فاجعه بار سپری کرد و حتی به منطقه 
ســقوط نزدیک تر بود تا به ســهمیه لیگ قهرمانان اروپا اما آنها درست به موقع برای بخش پایانی فصل به فرم ایده آل بازگشتند. پیروزی قاطع 
مقابل ولفســبورگِ نه چندان موفق، ششمین بازی متوالی بدون شکست زردپوشان را رقم زد. این اولین باری است که دورتموند در این فصل 

به چنین روندی رسیده است.

بازگشت زنبورها

ورزشی


